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Protokół Nr 0012.07.72.2024
Komisji Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej 

Rady Miasta Kalisza
z posiedzenia, które odbyło się w dniu 23 lutego 2024 roku

*********************************************************************
Obecni na posiedzeniu wg listy obecności dołączonej do niniejszego protokołu.

*********************************************************************

1. Otwarcie posiedzenia.

2. Zatwierdzenie porządku obrad.

3. Projekt uchwały w sprawie Budżetu Obywatelskiego Miasta Kalisza na 2025 rok.

4. Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2024 rok.

5. Przyjęcie planu pracy Komisji na 2024 rok.

6. Projekt  uchwały w sprawie  przyjęcia  „Programu polityki  zdrowotnej  –  wczesnego 

wykrywania chorób piersi u kobiet na lata 2024-2025”.

7. Projekt  uchwały  w  sprawie  wprowadzenia  programu  osłonowego  w  zakresie 

udzielania wsparcia osobom starszym w wieku 60 lat i więcej z terenu miasta Kalisza 

poprzez dostęp do tzw. „opieki na odległość”. 

8. Korespondencja:

a) Pismo  mieszkanki  Kalisza  z  dnia  9  lutego  2024  roku  z  prośbą  o  pomoc  oraz 

pochylenie się nad sprawą, która dotyczy odziedziczonych długów spadkowych po 

zmarłych rodzicach;

b) Wydruk korespondencji mailowej z dnia 12 lutego 2024 roku z prośbą o pomoc

w repatriacji;

c) Wydruk korespondencji mailowej z dnia 13 lutego 2024 roku dotyczącej repatriacji,

z prośbą o możliwość udostępnienia lokalu mieszkalnego;

d) Pismo Komendanta Miejskiego Policji w Kaliszu z dnia 26 stycznia 2024 r. 

9. Sprawy bieżące i wolne wnioski. 

10. Zamknięcie posiedzenia.

***************************************************************************

Ad 1. Otwarcie posiedzenia.
Otwarcia  posiedzenia  dokonała  Przewodnicząca  Komisji  Rodziny,  Zdrowia  i  Polityki 
Społecznej pani Karolina Sadowska, która powitała wszystkich obecnych. 



Ad 2. Zatwierdzenie porządku obrad.
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania:  9 osób za (9 obecnych). Porządek obrad 
został zatwierdzony.

Ad 3. Projekt uchwały w sprawie Budżetu Obywatelskiego Miasta Kalisza na 2025 rok.
Pani Dagmara Pokorska naczelnik Wydziału Rozbudowy Miasta omówiła powyższy projekt 
uchwały. Poinformowała, że największa zmiana dotyczy możliwości realizowania zadań na 
terenach Rodzinnych Ogródków Działkowych.
Radny Leszek Ziąbka przyznał,  że  wstrzyma się  od głosu podczas głosowania,  ponieważ 
uważa,  że  wprowadzenie  możliwości  realizacji  zadań  na  terenach  ROD  nie  spełnia 
wszystkich wymogów. 
Radny  Eskan  Darwich  zapytał  o  warunek  ogólnodostępności,  jak  to  będzie  w  praktyce 
wyglądało.
Pani  Pokorska  odpowiedziała,  że  na  chwile  obecną  trudno  powiedzieć  jak  to  będzie 
faktycznie wyglądało, ponieważ aby się o tym przekonać musi zostać zrealizowane jakieś 
zadanie  inwestycyjne  na  terenie  ROD. Podała  przykład placu zabaw,  który mieści  się  na 
terenie przedszkola, czy szkoły. Placówka informuje, że od rana do popołudnia plac zabaw 
jest otwarty i każdy może na niego wejść, więc w tym momencie zasada ogólnodostępności 
zostaje spełniona. Dlatego uważa, że na terenach ROD również można realizować zadania
z zachowaniem tej zasady. 
Radny Zbigniew Włodarek przekazał, że oglądał program o budżecie obywatelskim i chciałby 
poprosić o zastanowienie się, czy mieszkańcy Kalisza interesują się budżetem obywatelskim
i czy władze nie powinni bardziej propagować tej formy partycypowania w budżet miasta.
Pani Naczelnik odpowiedziała, że budżet obywatelski jest reklamowany. Dodała, że problemy 
z jakimi spotykają się władze Kalisza dotykają też inne miasta, ponieważ wydział odbiera 
telefony z zapytaniami od innych miast.  Dodała,   że w programie, o którym mówi radny 
Włodarek  była  wzmianka  o  Kaliszu,  pokazywano też  zrealizowane  zadania,  co  świadczy
o  tym,  że  Kalisz  liczy  się  wśród  miast  realizujących  budżet  obywatelski.  Ponadto, 
przeglądając  statystyki  można  zauważyć,  że  jeżeli  ludziom zależny na  jakimś zadaniu  to 
mobilizują  lokalną  społeczność  i  bardzo  duży  odsetek  mieszkańców  bierze  udział
w głosowaniu. 
Radna Elżbieta Dębska zapytała,  jaka jest  geneza wprowadzenia możliwości  realizowania 
zadań na terenach ogródków działkowych. 
Pani  Dagmara  Pokorska  odpowiedziała,  że  właściciele  działek  sami  pisali  do  Prezydenta 
Miasta w tej sprawie. Ponadto działkowicze zgłaszali projekty do budżetu obywatelskiego, 
mimo że  były one rozpatrywane negatywnie.
Radny Marcin Małecki stwierdził, że czas głosowania na zadania powinien być wydłużony
a po drugie przy głosowaniu powinno podawać się numer pesel, bo jeżeli tego nie ma jest 
możliwość zagłosowania za inną osobę i później trudno o weryfikację. 
Naczelnik  Wydziału  Rozbudowy Miasta  zgodziła  się  z  radnym,  co  do  potrzeby większej 
weryfikacji danych osób głosujących. Dodała, że były pomysły, aby weryfikować za pomocą 
ID komputera, jednak firma, która obsługuje system do głosowania stwierdziła, że nie uda się 
to,  ponieważ  sygnały  nie  są  na  tyle  dokładne,  aby  rozdzielić  je  w  przypadku  mieszkań
w bloku.  Dodała,  że  Wojewoda kwestionuje  zasadność  podawania  numeru pesel  podczas 
głosowania.  Co do wydłużenia okresu głosowania wyjaśniła,  że zawsze na początku i  na 
końcu jest najwięcej osób głosujących i uważa, że taka sama sytuacja będzie nawet jeżeli czas 



zostanie  wydłużony.  Odnosi  się  to  do  głosowania  internetowego,  ponieważ  głosowanie
w formie papierowej ma już coraz mniej zwolenników. 
Radny Marian Durlej podsumował, że z zasadą ogólnodostępności zawsze będzie dylemat. 
Uważa, że jeżeli z danego projektu skorzysta jakaś część osób to należy to potraktować jako 
ogólnodostępne. Trudno, żeby z jednej rzeczy korzystali wszyscy mieszkańcy. 
Radny Eskan Darwich wtrącił,  że idea jest słuszna, ale obawia się, że stworzone zostanie 
narzędzie, które będzie bardzo konfliktogenne w społeczeństwie.
Radny  Leszek  Ziąbka  wyjaśnił,  że  problemem  może  być  też  to,  że  ludzie  nie  mają 
świadomości, że realizacje mają być ogólnodostępne i jeżeli zobaczą, że coś znajduje się na 
terenach ROD nie będą wiedzieli, że mogą z tego skorzystać. 
Głosowanie:  5  osób  za,  6  osób  się  wstrzymało  (11  obecnych).  Projekt  uchwały  został 
pozytywnie zaopiniowany.

Ad 4. Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2024 rok.
Pani  Aneta  Ochocka  skarbnik  miasta  przedstawiła  powyższy  projekt  uchwały  dotyczący 
merytorycznej komisji. 
Wobec  braku  uwag  przystąpiono  do  głosowania:  8  osób  za,  3  osoby  się  wstrzymały
(11 obecnych). Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany. 

Ad 5. Przyjęcie planu pracy Komisji na 2024 rok.
Wobec braku uwag plan pracy na 2024 rok został przyjęty.

Ad 6. Projekt uchwały w sprawie przyjęcia „Programu polityki zdrowotnej – wczesnego 
wykrywania chorób piersi u kobiet na lata 2024-2025”.
Pan Janusz Sibiński  zastępca naczelnika Wydziału Spraw Społecznych i  Mieszkaniowych 
omówił powyższy projekt uchwały.
Radny Marcin  Małecki  zapytał,  czy  zostanie  przywrócony program usg  piersi  dla  kobiet
w wieku 18-39 lat. 
Pan Sibiński odpowiedział,  że kiedyś badania usg stanowiły część programu jednak w tej 
chwili  wytyczne kliniczne nie zalecają usg jako badania w kierunku raka piersi.  Stąd też 
negatywna  opinia  agencji  zajmującej  się  opiniowaniem  programów  polityki  zdrowotnej. 
Radny dopytywał, czy dla tej grupy wiekowej znajdą się jakieś badania. Zastępca naczelnika 
odpowiedział, że nie, ponieważ ten program bazuje na poprzednim, w którym dla tej grupy 
wiekowej  nie  przewidziano badań a  który otrzymał  pozytywną opinię  agencji  opiniującej 
programy zdrowotne. Wszelkie zmiany w programie wiążą się z ponownym wystąpieniem
o zaopiniowanie. Radny zapytał, czy miasto ma zaplanowane jakieś inne, ciekawe programy 
profilaktyczne dotyczące np. HPV czy in vitro. Pan Sibiński odpowiedział, że na ten moment 
realizowane są 3 programy i wydział nie ma zaplanowanych środków na inne programy. 
Głosowanie: 11 osób za (11 obecnych). Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany.

Ad  7.  Projekt  uchwały  w  sprawie  wprowadzenia  programu  osłonowego  w  zakresie 
udzielania wsparcia osobom starszym w wieku 60 lat i więcej z terenu miasta Kalisza 
poprzez dostęp do tzw. „opieki na odległość”. 
Pani  Violetta  Owczarek  Kierownik  Działu  Pomocy  Środowiskowej  omówiła  powyższy 
projekt uchwały.



Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania: 11 osób za (11 obecnych). Projekt uchwały 
został pozytywnie zaopiniowany. 

Ad 8. Korespondencja:
a)  Pismo  mieszkanki  Kalisza  z  dnia  9  lutego  2024  roku  z  prośbą  o  pomoc  oraz 
pochylenie  się  nad  sprawą,  która  dotyczy  odziedziczonych  długów  spadkowych  po 
zmarłych rodzicach;
Radny  Eskan  Darwich  poprosił  panią  Marzenę  Wojterską  dyrektora  Miejskiego  Zarządu 
Bydnków Mieszkalnych o odniesienie się do sprawy. Pani dyrektor przedstawiła dokładnie 
sytuacje  wnioskodawczyni  i  kroki  jakie  MZBM  podejmował  w  tej  sprawie.  Radny 
podziękował za przedstawienie sytuacji, ponieważ znał tylko wersje wnioskodawczyni.
b)Wydruk  korespondencji  mailowej  z  dnia  12  lutego  2024  roku  z  prośbą  o  pomoc
w repatriacji;
c) Wydruk korespondencji mailowej z dnia 13 lutego 2024 roku dotyczącej repatriacji,
z prośbą o możliwość udostępnienia lokalu mieszkalnego;
Pan Janusz Sibiński  zastępca naczelnika Wydziału Spraw Społecznych i  Mieszkaniowych 
poinformował, że w tym roku do wydziału wpłynęło już 19 wniosków o repatriację.
d) Pismo Komendanta Miejskiego Policji w Kaliszu z dnia 26 stycznia 2024 r.
Radny Mirosław Gabrysiak zapytał o szczegóły pisma. Pani Aneta Ochocka skarbnik miasta 
wyjaśniła,  że  miasto  zabezpieczyło  62  000  zł  dla  Komendy  Miejskiej  Policji
z przeznaczeniem na nagrody dla policjantów oraz koszty doprowadzania do wytrzeźwienia. 
Jednak Komendant Wojewódzki przyznał Komendzie Miejskiej środki na utrzymanie PdOZ 
(badania osób doprowadzanych do wytrzeźwienia) i w związku z tym Komendant Miejski 
prosi o zmianę przeznaczenia środków na zakup samochodu. 

Ad 9. Sprawy bieżące i wolne wnioski. 
Radny Marian Durlej poruszył temat harmonogramu remontu klatek schodowych. 
Radny Eskan Darwich poinformował, że harmonogram jest dostępny w odpowiedzi na jego 
interpelację w Biuletynie Informacji Publicznej. 
Pani Marzena Wojterska dyrektor Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych odniosła się 
do  tematu  i  poinformowała,  że  wyznaczony  harmonogram  jest  nie  do  końca  aktualny
i remonty nie odbywają się tak jak założono. Spowodowane jest to wzrostem wartości usług
i materiałów oraz trudnościami z wyłonieniem firmy w przetargu. 
Radny  Eskan  Darwich  zapytał  o  remonty  pustostanów,  powiedział,  że  chciałby 
przedyskutować ten temat, ponieważ w pismach z MZBM-u otrzymywał różne dane i zapytał, 
dlaczego tak jest. 
Pani dyrektor wyjaśniła, że wynika to z przemieszczania się mieszkańców z jednego lokalu 
do  drugiego,  ponadto  zdarzają  się  sytuacje,  że  lokal  jest  wyremontowany,  gotowy  do 
zamieszkania,  ale  nikt  nie  chce  tam zamieszkać i  jest  pustostanem.  W tej  sytuacji  radny 
poprosił  o  przygotowanie  listy  mieszkań,  które  są  wyremontowane  i  jednocześnie  są 
pustostanami. 
Radny Marcin Małecki zapytał, czy dwukrotne odrzucenie lokalu przez mieszkańca, które 
zaproponuje miasto skutkuje wykreśleniem z listy oczekujących na mieszkanie komunalne. 
Pan Janusz Sibiński  zastępca naczelnika Wydziału Spraw Społecznych i  Mieszkaniowych 
odpowiedział,  że  kiedyś  taki  zapis  był,  ale  przy  ostatniej  uchwale  Wojewoda  go 
zakwestionował.



Radny Roman Piotrowski zapytał, czy nie można wyremontować mieszkań, które potrzebują 
największych  nakładów finansowych w ramach  procesu  repatriacji.  W tej  sytuacji  środki 
pochodzą od Wojewody,  więc miasto mogło by na tym skorzystać bo z  tego co pamięta 
nakład na remont przy ostatniej rodzinie to było około 200 000 zł. 
Pani  Dagmara  Pokorska  naczelnik  Wydziału  Rozbudowy Miasta  dopowiedziała,  że  są  to 
środki na remont oraz wyposażenie mieszkania. 
Pan Sibiński wraz z naczelnik Pokorską odpowiedzieli, że radny ma rację i dyrektor MZBM 
nie daje do remontu mieszkań, które są w dobrym stanie. Ale trzeba wziąć pod uwagę, że 
program  repatriacji  jest  programem  jednorocznym,  co  oznacza,  że  trzeba  go  wykonać
i rozliczyć się w jednym roku a to wprowadza pewne ograniczenia. Stąd też wydział przyjął 
zasadę, że przyjmuje jedną rodzinę rocznie, bo nie jest w stanie czasowo przyjąć więcej. Sam 
remont i procedury związane z wyłonieniem wykonawcy remontu również wymagają dużo 
czasu. 

Ad 10. Zamknięcie posiedzenia.
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodnicząca Komisji  Rodziny, Zdrowia i  Polityki 
Społecznej  pani  Karolina  Sadowska zamknęła  posiedzenie  dziękując  wszystkim za  udział 
oraz dyskusję. 

Protokołowała: 23.02.2024 r. J. Dziedzic

Przewodnicząca
Komisji Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej
Rady Miasta Kalisza

/... /
Karolina Sadowska


